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P
ostupkom pomalo filozofski poja{wenim u podnaslovu teksta, s vremenom su
osvajani neki novi prostori u nau~noistra`iva~kom radu profesora dr Be-
le Balinta, na~elnika Odeqewa za hemoterapiju i aferezno le~ewe Insti-
tuta za transfuziologiju Vojnomedicinske akademije, ~lana Akademije medi-
cinskih nauka SLD, nau~nog savetnika Instituta za medicinska istra`ivawa
Univerziteta u Beogradu, profesora transfuziologije VMA, a po pozivu, i

na medicinskim fakultetima u Ni{u, Novom Sadu, Bawaluci i Milanu. Za taj pro-
fesionalni iskorak u poqe novog, profesor Balint je nedavno dobio godi{wu na-
gradu za najboqi nau~noistra`iva~ki rad u Ministarstvu odbrane i Vojsci Srbije.
Taj podatak je neposredni povod za razgovor  koji sledi, a razloga ima vi{e. Jedan
od wih bi bio i poku{aj da se odgonetawem ideje, razloga, smisla i vremena, done-
kle predstavi unutarwi svet jednog ~oveka, nau~nika, mada bi on radije rekao is-
tra`iva~a, pesnika, kwi`evnika, koji sveden u obli~je slova staje u potpis – Bela
Balint. A taj potpis nosi oko {eststo nau~nih i stru~nih radova, ~etrnaest nau~nih
monografija, odnosno uxbenika za poslediplomsku nastavu na Medicinskom fakul-
tetu, ~etiri samostalne zbirke poezije ili slobodnih tekstova – misli.

Œ Sudbinom odre|eni ili pojedina~nim energijama oblikovani, na{i `i-
voti se odvijaju na razli~ite na~ine. [ta je to {to je odredilo Va{ `ivot,
{to ga je u~inilo ba{ ovakvim kakav jeste? To, naravno, mogu biti qudi, do-
ga|aji, procesi, izbori, trenuci...
– Pitawe je kompleksno. Izbor profesije je, svakako, odre|uju}i. Ja sam sve-

ga dva ili tri dana razmi{qao o tome da li da postanem lekar ili ne. Iz sve du{e,
najokorelije sam mrzeo nadmenu sortu lekara, koji sebe na neki na~in samovoqno
iznad ostalih qudi postavqaju. Smatrao sam ih neopravdano i neosnovano prepo-
tentnim qudima, koji neretko daju sebi slobodu da izigravaju male bogove. Poti~em
iz porodice matemati~ara. Matematika, primewena matematika ili logika su, vero-
vatno, najbitnije za re{avawe problema bilo koje vrste. Razmi{qaju}i o tome ~ime
}u da se bavim, znao sam da }e to biti neka od prirodnih nauka. Mo`da elektroteh-
nika. I dan-danas, po potrebi i u skladu sa svojim skromnim mogu}nostima i ume}em,
popravqam razli~ite pokvarene aparate. Hemija? Pre mesec dana sam otvorio bo-
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Izazovi i novi koraci su
poput igre. Jedino tako
oni imaju svoj zna~aj. 
Tek kada stvari svedete
na wihovu najprostiju
su{tinu i kada tako
izdvojene delove, po
nekim svojim pravilima
poku{avate da slo`ite 
u novu celinu, mo`ete
dobiti neku „novu
harmoniju” kao rezultat.
Ponekad i sami bivate
iznena|eni ishodom, 
tom slu~ajnom, a nikad
slu~ajno nastalom novom
funkcionalno{}u. 
Da, to jeste izazov.



cu koju sam zatvorio pre ~etrdesetak godina, u poku{aju da napravim
nitroglicerin. Nisu to bile samo de~ije igre. Imao sam svoju malu
laboratoriju, koju sam jednom ~ak i zapalio. Mikrobiologija me ta-
ko|e privla~ila krajem {ezdesetih godina. U su{tini, i nisam bio
svestan {ta je to, {ta sve pokriva, ali je lepo zvu~alo. S vremenom
sam shvatio da „nau~nika i rasejanih profesora” nema. Dodu{e,
ima ih samo na stranicama kwiga, odnosno na filmskom platnu. 

Se}am se da sam jedne srede pre podne, kao dete, gledao film o
Pjeru i Mariji Kiri, kasnije o Robertu Kohu. Oni su bili, bar na
filmu i u o~ima tog deteta, pravi nau~nici. Mogao bih re}i, na pri-
mer, „umni dinosaurusi” devetnaestog ili ranijih vekova, sa svim
odlikama tih dominantnih bi}a svog vremena. Tek znatno kasnije, ne-
gde oko dvehiqadite,  postao sam svestan da ve} deset godina radim
i u Institutu za medicinska istra`ivawa, da sam stekao zvawe vi-
{eg nau~nog saradnika i da sam, na izvestan na~in, poprimio neke
odlike likova iz pomenutog filma mog ranog detiwstva. Shvativ{i,
tako|e, da u svemu tome, u tom bavqewu naukom, mo`ete biti samo
deo nekog zup~anika, ~ak ni ceo zup~anik, a jo{ mawe su{tinski ili
kqu~ni, odnosno sastavni deo neke ma{ine, koja bez zastoja radi,
ne{to novo i bitno stvara. Samo deo celine, ta~nije sastavni deo
timskog rada. (Pri tom ne mislim samo na na{u zemqu, nego pre sve-
ga na na{e doba.) Tu sam negde i danas. A u svemu tome, svojim utica-
jem i pristupom prili~no su me formirala trojica profesora. Na-
stavnik fizike iz osnovne {kole, ugradiv{i u moj profil osnove
elektrotehnike, zatim profesor hemije iz sredwe {kole, koji me na-
u~io da logi~no razmi{qam, a tre}i je bio (makar to zvu~i pomalo
neobi~no) zapravo moj otac, profesor matematike, koji je – pored
toga {to bi nam predo~io osnove geometrije, aritmetike, ali i pri-
mewene matematike – tako temeqno tempirao svoja predavawa da je
na svakom ~asu ostavqao {ezdesetak sekundi za pitawa. Zlatnih {e-
zdeset sekundi za nedore~eno i nerazja{weno. Od wega sam u~io tu
naizgled surovu, a kasnije primewenu logiku, koja se usa|uje ve`ba-
wem matemati~kih zadataka, a potom se primewuje u `ivotu. 

Zbog profesora patologije na fakultetu ~ak sam izgubio godi-
nu, ali svakako ̀ elim da ga pomenem, {tavi{e isti~em wegovu virtu-
oznost u sagledavawu su{tine poreme}aja i bolesti qudskog organi-
zma. Kada sam slede}eg narednog roka polagao taj ispit (u eri eks-
panzivnog razvoja moje kwi`evne i donekle likovne aktivnosti), tre-
ba spomenuti da sam imao kosu do ramena, ponekad i bradu – sko~io
je u jednom trenutku i pitao: „Kakav }ete Vi biti lekar”. Hladnokrv-
no, boqe re~eno sa detiwastom iskreno{}u odgovorio sam bez i se-
kunde dvoumqewa: „Sportski”. A to sam, zapravo, i hteo, budu}i da
sam bio sportista. Taj profesor je imao specifi~an pristup u~ewu:
govorio nam je da je dovoqno da izmislimo neko nepostoje}e ili ne-
poznato tkivo, opi{emo strukturu, funkcije koje ono ima, a on }e
nam re}i kakve su potencijalne bolesti tog tkiva. I – to i jeste ono
{to se medicinom mo`e nazvati! Od ~oveka koji me prihvatio ovde, u
Institutu za transfuziju VMA,  u~io sam pristup postavqawu stru~-
nih problema, precizan i beskompromisan, katkad naizgled sitni~av
prilaz problemu, bez  ispu{tawa ikakvih sitnica, re{avawe posta-
vqene medicinske dileme, pa sve do finalizacije procesa – a to je
pisawa stru~nog teksta, svakako, sa prethodnom analizom i pore|e-
wem uo~enih rezultata. Budu}i da sam se i ranije bavio pisawem,
trebalo je da napravim neku vrstu dvostrukog obrta – prebacivawe
sa jednog jezika na drugi, ali i sa literarnog na stru~ni, budu}i da
oba imaju svoja pisana i neizre~ena pravila.

Œ Jo{ nismo stigli do medicine. 
– Negde 1970. i 1971. godine  dva puta sam uzastopce dobio

prvu nagradu za re`iju na takmi~ewu amaterskih pozori{ta. Mi-
slim da sam u umetnosti – ili boqe re~eno u poku{aju umetni~kog
pristupa realnosti – upravo u oblasti re`ije bio najja~i. Pri to-
me mislim na upore|ewe drugih umetni~kih disciplina i multime-
dijalnih performansi kojima sam se bavio tokom sedamdesetih go-
dina. Naime, pisao sam prozu, potom avangardni, boqe re~eno
neoavangardni slobodni tekst (neki su mislili da je to poezija, a
behu to samo misli nare|ane u oblik stihova), eseje i dve antidra-
me. Ipak, re`ija je bila moja najja~a ekspozicija. Naravno, pozo-
ri{na. Re`irao sam Sartra, Beketa, Handkea, neke postavangard-

ne pisce, ~ak sam sredinom sedamdesetih pokrenuo i eksperimen-
talno pozori{te u Novom Sadu. Zaista sam razmi{qao da upi{em
re`iju posle gimnazije. Posle dva-tri dana shvatio sam, boqe re-
~eno video sam na osnovu konkursa, da mi je na medicinu, na osno-
vu uspeha iz sredwe {kole, upis osiguran bez prijemnog ispita.
Nekako se primaklo i leto. Biohemija se tada studirala u Zagrebu.
Ja se nisam ukrcao u taj voz. Tako mi nije, naravno, pomalo {aqi-
vo formulisano, preostalo ni{ta drugo nego da budem lekar. Po-
malo {aqivo, jer moj diplomski rad, u paralelnom svetu Beketa i
drugih, ipak nosi naslov „Osnovi genetskog nasle|ivawa”. Pod-
svest nas na ~udne preokrete, odluke mo`e usmeravati, o~igledno.

Œ Moram priznati da u oba Va{a mogu}a izbora profesije
– re`ija ili medicina – postoji jedan vrlo suptilan zajed-
ni~ki imeniteq, a to je to svojstvo „bo`anskog”. Re`iser
stvara svoj svet na daskama bine, lekar svojem dobrim ili
mawe spretnim odlukama uti~e na qudske `ivote, mo`da pr-
kose}i sudbini, ili ba{ zbog we... 
– Ima tu i objektivnog i subjektivnog. Skloni smo mi tome,

da pomeraju}i neke granice, ponekad padnemo u la`nu iluziju da
smo stvarno „bogovima sli~ni”, naravno, u granicama nepatolo-
{kog uma. Ta iluzija nam ponekad snagu daje, tera ka izazovu da
u|emo u neke bojeve koji su, na`alost neretko, unapred osu|eni
na poraz. Ipak, ti {amari otre`wuju. Oni nas uvek vrate u pr-
vobitno, qudsko stawe. Zato nema opravdawa za „masku nedodir-
qivosti”, koja se ponekad navla~i u lekarskoj struci. 

Œ Trendove moderne bionauke lord Bertran Rasel nazvao je
„molekularnim imperijalizmom”. Da li je saglediv prostor
predvi|en za „osvajawe”?
– To je pre ve{ta kombinacija prostora i vremena. Proces je

ve} u toku. Postavqa se pitawe kada je zapo~eo. Mo`da tokom
osamdesetih godina osvajawem biotehnologije ili molekularne bi-
ologije. Danas to zovemo molekularnom medicinom, genetskim in-
`iweringom, mewawem genetskog materijala na nivou ili unutar
}elija. Ili je sve po~elo mnogo ranije, sa nekim „prabioin`iwer-
skim” postupcima. Mada se pla{im da je uprkos svemu postignutom,
taj proces jo{ u de~ijim cipelama, i da }emo do prakti~ne primene
ste~enih saznawa i rezultata – sa~ekati da pro|e dosta vremena.
Ima jo{ mnogo toga {to moramo da nau~imo i jo{ mnogo puta }emo
se ope}i da bismo, na kraju, sa dovoqnim oprezom, primenili bi-
lo {ta {to se pokazalo kao pouzdano i korisno tokom eksperime-
nata, a da pri tom nije samo uobi~ajeni „postupak mode”. Jo{ }e se
~ekati da ti manevri na molekulskom nivou i drugi postupci budu
primewivi kao efikasni, sa svo|ewem rizika na najmawu mogu}u
meru, i u terapijskom pogledu. [to se ti~e dijagnostike i kontrole
sprovedene terapije, tu im je zna~aj ve} neosporno ogroman.

Œ Postupci mode?
– Svako doba ima svoje postupke, ~ak i u medicini, a ja ih

do`ivqavam, ozna~avam kao postupke mode. Setimo se samo Fe-
linijevog filma „Kazanova” sa D. Saterlendom u glavnoj ulozi.
[ta se, zaprav, moglo uo~iti u jednoj sceni tog virtuelnog zapi-
sa: sredwi vek, mese~ina i, verovatno pod uticajem anemije, jed-
na mlada dama ~ekaju}i Kazanovu pada u nesvest. Gondolom, na-
ravno, dolazi lekar aktuelnog doba, a sa wim i terapija mode –
venepunkcija, pu{tawe krvi iz vene. Danas svi znamo da je to po-
gre{no. Mada se, izvode}i brojne terapijske i dijagnosti~ke po-
stupke, ponekad zapitam koliko smo istinski odmakli od malopre
opisane scene, odnosno realnosti.

Œ Aludiraju}i na sasvim nove nau~ne metode koje primewu-
jete, profesor dr M. Male{evi} rekao je da ste Vi lekar i
~ovek „koji svakodnevno ~ini nove korake i izgovara nove
re~i”. Biti prvi u nekoj oblasti ponekad zna~i biti usamqen
ili neshva}en, uz sve „ushi}ewe” koje rad u tom „prostoru”
nudi? Kakva je Va{a pri~a?
– Pikasa, koga ina~e ne volim posebno, ali i te kako cenim

na osnovu postignutog trijumfa u kubizmu, pitali su kada je bio
negde pri vrhu svoje umetni~ke karijere, {ta misli o svom slikar-
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stvu. Odgovorio im je, otprilike, da mu
je trebalo sedam, osam godina da nau~i
da crta kao, na primer, Mikelan|elo, a
da mu je ~itav `ivot bio potreban da po-
novo nau~i da slika kao dete. Izazovi i
novi koraci su poput neke de~je, ta~nije
detiwasto ~iste „igre”. Jedino tako oni
imaju svoj zna~aj. Tek kada stvari svedete
na wihovu najprostiju su{tinu i kada ta-
ko izdvojene delove, po nekim svojim pra-
vilima poku{avate da slo`ite u novu ce-
linu, mo`ete dobiti neku „novu harmoni-
ju” kao krajwi rezultat poku{aja. Pone-
kad i sami bivate iznena|eni ishodom,
tom naizgled slu~ajnom, ali u biti nikad
sasvim slu~ajno nastalom novom funkci-
onalno{}u. Da, to jeste izazov. Bilo {ta
da ~ovek radi, pa makar samo prao sudo-
ve, kada to {to radi dovede do nivoa, ne
rutine, ne perfekcije, ve} ume}a, pa ~ak
i umetnosti – on ve} na pravi na~in pri-
hvata izazov. Usamqenost? Danas se takvi stru~ni poduhvati ne
ostvaruju donkihotovskim pristupom, ve} timskim radom, pa makar
taj tim bio sastavqen od svega dva ~oveka. Usamqenost? ^udna i
neprestano prisutna je to kategorija bitisawa.

Œ Ka`u da je u osnovi skoro svih velikih otkri}a fascina-
cija kao po~etna energija. [ta je za Vas bilo fascinantno u
osobinama mati~nih }elija, kada ste izabrali da se ba{
wima bavite?
– Izuzetno zna~ajno bilo je otkri}e da mati~ne }elije, u po-

sebnim uslovima mogu stvarati ne samo krvne nego i druge telesne
ili tzv. somatske }elije. Taj proces prelaska iz jedne u drugu }elij-
sku liniju nazvan je „plasti~no{}u”. Tako mati~ne }elije, ukoliko
postoji delovawe specifi~nih stimulatora u nekim o{te}enim or-
ganima ili tkivima mogu stvarati }elije kostiju, hrskavice, jetre
(hepatocite), mi{i}a (miocite), }elije sr~anog mi{i}a (kardiomi-
ocite) ili }elije sitnih krvnih sudova, tzv. endotelske }elije. Za-
hvaquju}i pomenutom svojstvu, nezrele mati~ne }elije (sa „neogra-
ni~enim” biolo{kim potencijalom) mogu da se „nakaleme” ili op-
staju trajno i obezbede kompletnu i dugotrajnu regeneraciju, odno-
sno rekonstituciju o{te}enih organa i tkiva. To je osnova za wiho-
vu primene na poqu „}elijske terapije” ili „regenerativne medi-
cine”. Mati~ne }elije imaju najmawe tri fascinantne osobine.
One produ`avaju svoj kontinuitet, same sebe obnavqaju, produ`a-
vaju }elijsku liniju, iz veoma malog broja takvih }elija nastaje wi-
hov veliki broj, koje, kao u mraviwaku, onda zapo~iwu da obavqaju
svoje specifi~ne funkcije. Uz presudnu „plasti~nost” mati~nih }e-
lija, mada je mo`da prikladniji termin elasti~nost, koriste}i sva
ta saznawa, ~ovek mo`e ~istom logikom da pretpostavi kakve se
sve mogu}nosti otvaraju na tom poqu. A to su i na{e pretpostavke,
koje kasnije eksperimentima, ispitivawima i studijama potvr|uje-
mo ili ne potvr|ujemo – korigujemo ili, po potrebi, i odbacujemo.

Œ Kako bismo qudima izvan medicinske struke najboqe pre-
do~ili su{tinu Va{eg rada, efekte u le~ewu nekih doskora
neizle~ivih bolesti, mogu}nosti, ali i ograni~ewa?
– Pripreme za uvo|ewe novog modaliteta terapijske prime-

ne mati~nih }elija u oblastima regenerativne medicina – a na
osnovu oko ~etvrt stole}a izu~avawa i primene u okvirima tran-
splantacijske medicine –  zapo~ete su jo{ tokom 2003. godine.
Po~etkom 2004. godine kod bolesnika koji je pre`iveo te{ki
akutni infarkt miokarda prvi put je primewena „}elijska tera-
pija” upravo na Vojnomedicinskoj akademiji. Najpre je izvr{ena
rekanalizacija (ponovno uspostavqawe prohodnosti invazivnom
metodom primarne angioplastike zahva}enog koronarnog krvnog
suda), a potom  implantacija sopstvenih mati~nih }elija (priku-
pqenih iz kostne sr`i) u infarktom zahva}eno podru~je miokar-

da. Novu primenu „}elijske terapije”  predstavqala je upotreba
mati~nih }elija prikupqenih iz kostne sr`i i wihovo ubrizgava-
we u miokard posredstvom lokalnih krvnih sudova radi „potpo-
re” oslabqenog sr~anog mi{i}a – terapija sr~ane slabosti. Pri
tome je osnovni ciq  bio poboq{awe funkcije srca kao „pumpe”
(pove}awe tzv. ejekcione frakcije srca), a ne boqe snabdevawe
miokarda kiseonikom. Taj novi vid „}elijske terapije” (primena
tzv. „biolo{kog kardiotonika”) uveden je i kod nas po~etkom
2006. godine. 

Verovatno najve}i izazov na poqu „regenerativne medici-
ne” kod sr~anih bolesnika u Vojnomedicinskoj akademiji, a ujedno
i u svetu, jeste terapijska primena mati~nih }elija u toku kardio-
hirur{ke intervencije, tj. premo{}avawa koronarnih arterija
(tzv. Koronarni baj pas). Ta procedura je prvi put izvedena na
Vojnomedicinskoj akademiji, tako|e tokom 2006. godine. Sopstve-
ne (bolesnikove) mati~ne }elije uzete su na samom po~etku kardi-
ohirur{kog zahvata, pre~i{}avane su po originalnom protokolu
dok je trajala operacija, a na kraju su direktno ubrizgavane u in-
farktom zahva}eno podru~je sr~anog mi{i}a, pre zatvarawa
grudnog ko{a bolesnika. Ina~e, u Vojnomedicinskoj akademiji
spomenuta „}elijska terapija” do sada je primewena  u le~ewu
ukupno ~etrdesetak sr~anih bolesnika razli~itih kategorija, uz-
rasta od 24 do 68 godina.

Izvo|ewem „}elijske terapije”, preciznije, ubrizgavawem bo-
lesnikovih sopstvenih mati~nih }elija (ali prikupqenih iz peri-
ferne krvi posle wihove mobilizacije, a ne iz kostne sr`i) u
o{te}eni organ, le~eno je {est bolesnika sa cirozom jetre. Takav
oblik le~ewa bilo je mogu}e izvesti zahvaquju}i uspe{noj sarad-
wi sa medicinskim institucijama, kao {to su Klini~ki centar Sr-
bije i Institut za medicinska istra`ivawa, odnosno Bioistra`i-
va~ki centar za izu~avawe i terapijsku primenu mati~nih }elija iz
Londona. Preliminarni rezultati laboratorijskih ispitivawa
(ispitivawe parametara specifi~nih za o{te}enost funkcije je-
tre) i op{ti oporavak bolesnika govore u prilog tog vida le~ewa
– obe}avaju}e efikasnosti – na poqu „regenerativne medicine”.

Najzad, izvo|ewem najnovijeg medicinskog podviga, preci-
znije primenom novog modaliteta  „}elijske terapije” (tako|e u
obliku multicentri~ne klini~ke studije) kod bolesnika sa o{te-
}enom funkcijom pankreasa prvi put izveden je postupak tzv. „bi-
okorekcije” dijabetesa tipa 1, ne samo kod nas, nego jedan od pr-
vih sli~nih medicinskih zahvata u svetu. 

Nije bilo neposrednih nepovoqnih komplikacija kod bole-
snika koji su le~eni razli~itim postupcima „}elijske terapije”,
a dugoro~ne pozitivne efekte te „revolucionarne” metode bi}e
mogu}e proceniti u predstoje}em  periodu kod na{ih bolesnika,
odnosno posle primene iste terapije kod ve}eg broja bolesnika. 

INTERVJU
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Œ Kakva svojstva ima Vojnomedicinska akademija kao okvir
za nau~noistra`iva~ki rad?
– Ve} sam pomenuo na po~etku razgovora jednu sredu, jedno

prepodne i jedan film, neka to bude i ostane alegorija, ali to
prepodne i ta projekcija su zaista postojali. Postoji jo{ jedna
anegdota iz 1980. godine. VMA na staroj lokaciji. U to vreme sam
radio na Klinici za urgentnu internu medicinu, {to mi je bila
izuzetno dobra {kola za pravilno postavqawe prilikom neretko
dosta agresivnih terapijskih intervencija sa vantelesnim krvoto-
kom, i sli~no. Se}am se tog perioda, kao onog trenutka kada nesi-
gurno i sa bojazno{}u stojite na ivici, na primer, nekog bazena,
i razmi{qate da li da sko~ite u najverovatnije hladnu vodu ili
ne. Zakucao sam na vrata tada{weg na~elnika Instituta za ekspe-
rimentalnu medicinu profesora Panteli}a. Predstavio sam se
skromno i rekao da bih hteo da se bavim ispitivawima ili istra-
`ivawima. Mogu misliti koliko je bio zate~en mojom, pomalo de-
tiwastim, `eqom ili zahtevom. U svakom slu~aju, ne pokazuju}i
svoje iznena|ewe, slo`io se. Naime, ne ulazi se ba{ tako, kucaju-
}i na neka drvena ili kakva vrata u svet nauke. Nezavisno od te
neobi~ne, ali istinite pri~e – treba ista}i da jedna od veoma
bitnih odlika VMA jeste  da ~itava zgrada (ne samo po strukturi
ve} i funkcionalnosti), za onoga ko to `eli, ~ini dobru funkcio-
nalnu celinu. Podse}a na qudsko telo, nisu razdvojeni delovi
(nalik na paviqone), ve} su slo`eni po nekoj svojoj logici. I ko
ume i potrudi se da koristi sve te potencijale, mnogobrojne labo-
ratorije, ako uspe da pove`e qude koji su tako|e zainteresovani
za ispitivawe ne~eg novog, a wih uvek ima, ima i uslova za uvo|e-
we novih metoda, modifikaciju ranijih ili ~ak stvarawe origi-
nalnih postupaka. Kao {to je i Du{ko Radovi} svojevremeno re-
kao da na klaviru mo`ete doru~kovati, spavati, razne bizarne
stvari ~uvati i puno {to{ta jo{, a (ukoliko umete) mo`ete i svi-
rati. Pri tome – nagla{avam zaista ne radi forme i ve`bawa
u~tivosti ili sli~nih kategorija – treba ista}i da qudi koji su na
VMA zadu`eni da obezbede {to boqe uslove za takav istra`iva~-
ki rad, a potom i za terapijsku primenu novih postupaka, adekvat-
no cene i neretko ~ak iznad o~ekivawa podsti~u te napore.

Tu su i me|unarodni kongresi kao veoma korisni susreti.
Se}am se da sam sli~an efekat imao i sa kwi`evnim ve~erima.
Posle wih sam lak{e pisao, kao da je po~elo vrewe fluida sa
prisutnim idejama, asocijacijama. Tako su i kongresi svojevrsni
okida~i, budilnici i akceleratori koji nam dr`e u pripravnom
stawu odre|ene centre zapa`awa, neophodne za daqi kreativni
rad. Osim toga, „ukrasti” na svakom kongresu, makar ne vi{e od
jedne „kuhiwske tajne”, jeste pravi blagoslov. Negde dvehiqadite
na Tajvanu, ili u Parizu godinu dana kasnije, prvi put sam se suo-
~io sa pojmom „}elijska plasti~nost”. Izgledalo mi je kao neka
nau~na fantastika. Na par~etu papira sam pribele`io tu re~,
definiciju i skiciranu su{tinu procesa. I danas ga ~uvam, ne
misle}i da }emo ve} 2004. godine na VMA le~iti prvog bolesni-
ka upravo primenom metode koja je bila sadr`ana u tom pojmu.
Na kongresima su posebno va`ne pauze izme|u predavawa, ukoli-
ko se celishodno koriste. U tim susretima se naj~e{}e saznaju
pomenute kuhiwske tajne od izlaga~a, novoste~enih poznanika,
ponekad i poslovnih prijateqa. Naime, nauka je i tajna i nije taj-
na. To mi dugo nije bilo sasvim jasno, sve dok na sopstvenoj ko`i
nisam iskusio efekte kao {to su omalova`avawe postignutih re-
zultata, pa do zloupotrebe nekih neoprezno otkrivenih ideja. 

Œ Sva istra`ivawa, a posebno terapijska primena mati~-
nih }elija kod nas, odnose se na rad sa iskqu~ivo adultnim
mati~nim }elijama (poreklom iz ko{tane sr`i ili perifer-
ne krvi), a ne embrionalnim, koje tako|e postoje kao mogu}-
nost. Gde su za Vas granice iznad ili iza kojih nau~nik ne
sme da zalazi kada je eksperimentalnoj medicini re~? Da li
se one s vremenom mewaju, ili su „qudsko” i „bo`ansko” ja-
sno razgrani~eni?
– [ta se sme, a {ta ne sme raditi sugeri{u propisi i odluke

eti~kih komiteta. VMA ima svoj eti~ki komitet koji odobrava sve
nove procedure. To je taj pravni okvir. Me|utim, nije tu u pitawu
niti neka rigidna, niti amorfna masa. Pre bih rekao da se pred-

met  istra`ivawa i rezultat terapijske primene ne~ega nalaze u
fluidnom odnosu. Nema jasnih granica. One se naziru, ali kao i u
svakoj fluidnoj sredini, one se pomeraju. Naj~e{}e se pro{iruju,
a svakako u pravcu postizawa medicinskog benefita. 

Œ Umetnost kao otklon, ponekad korektiv, u svakom slu~aju
kao potreba – izbor je mnogih lekara. Vi ste ~lan Udru`ewa
kwi`evnika Vojvodine, napisali ste nekoliko kwiga slobod-
nih misli, kako ka`ete, bavili ste se pozori{nom re`ijom,
slikarstvom... Kakva je uloga umetnosti u Va{em `ivotu?
– Ne volim tu paralelu: lekari umetnici. ^ovek sam kakav je-

sam. U svetovima umetnosti i medicine. Prakti~no do samog kraja
studija medicine bio sam vi{e kwi`evnik, pisao sam za nekoliko
kwi`evnih ~asopisa, bio urednik Tribine mladih u Novom Sadu.
Tek na petoj godini medicine, borave}i u porodili{tu i sede}i po-
red jedne ̀ ene {est, sedam sati, shvatio sam to {to naj~e{}e vidi-
mo na filmovima, koliko je u svojoj su{tini posao lekara misio-
narski. Upravo to je postalo moje `ivotno opredeqewe. Kada bih
birao svog idola, to bi svakako bio Leonardo da Vin~i, ne znam
da li pre zbog wegovih tehni~kih izuma, korisnih istra`ivawa u
oblasti biologije i anatomije, ili wegovih kvaliteta na poqu kre-
ativnosti – umetnosti. Ipak je wegova op{ta, boqe re~eno qudska
kreativnost to {to ga ~ini fascinantnim. Ne `elim da zvu~i pre-
potentno pomiwati takve veli~ine kao svoje idole, zato bih radije
rekao: {teta {to nismo `iveli u istom vremenu, mo`da bismo se
dru`ili barem povremeno, iako malo ko mo`e da priraste takvim
umovima. Nemogu}e je odvojiti lekara, inovatora ili slikara Da
Vin~ija. On je sve to zajedno.

Œ Postoji ono problemati~no pitawe koje postavimo sebi u
ogledalu, ili bez ogledala, svejedno: Ko sam ja zapravo? Be-
la Balint je ~ovek koji...
– Veoma lako je postaviti to pitawe, kao i dati odgovor. Ne-

ko ko zna koliko ne zna. I to je dobro, jer me neprestano tera da
u~im daqe. Da, svi bi rado, sa nemerqivim ponosom, `eleli Mo-
cart postati. Ipak, jedva da nekima od nas uspe biti i Salieri.

Œ Kada pomislimo na to {ta je sve qudska misao doma{tala
na po~etku, recimo, prethodnog veka. To donekle solidno prate
tehni~ke i tehnolo{ke inovacije koje su usledile. ̂ ovek je u va-
zduhu, pod vodom, u kosmosu... ^ini se da medicina ne napredu-
je tom brzinom. Kao da je u tom malom i fizi~ki ograni~enom
prostoru koji se zove ~ovek, najte`e napraviti velike korake.
– Meni se ~ini da su napravqeni ogromni koraci. Pri tome

treba imati na umu da je medicina, ipak, jedan od najdirektnijih
sukoba sa prirodom. [ta smo mi qudi – slu~ajni prolaznici u
svetu i eri okoli{a i prirode. [ta je ~ovek u odnosu na nasta-
nak, razvoj i uzrast zemqe, ~ak i wenoj evoluciji koja vodi sop-
stvenom neminovnom raspadu. Da li je jedna od osnovnih odlika
prirode stawe haosa? Jeste. A ne neki red, koji smo mi izmisli-
li, modelima, imaginacijom. Da li postoji prirodan red stvari,
ili smo ga mi do~arali, nametnuli stvarima? Nije va`no da li je
re~ o drve}u, {umama ili molekulima. Da li jednom stvorena
planina, ostaje zauvek planina, ili pod uticajem geofizi~kih i
geohemijskih uslova prelazi u pustiwu, a mo`da i obrnuto? Da se
vratimo do medicine, imaju}i u vidu malopre izre~ene istine i
nedoumica. U su{tini, onako kako mi napredujemo le~ewem, tako
se neprestano  pomeraju granice, mogu}nosti i izazovi prirode.

Mislim na te{ko}e stvarawa novih invazivnih agenasa, po-
reme}aja. Veoma mnogo stvari je re{eno. Setimo se samo bole-
sti koje su donedavno bile smrtonosne, a vi{e to nisu. Vi ste s
pravom postavili to pitawe. ̂ ak ostaje  dvoumica da li neke bit-
ke koje smo dobili u sukobu sa prirodom idu u korist ~oveka. Da
li u nekom dugom vremenskom lancu (npr. nastanak, tok i evoluci-
ja `ivota na zemqi) promenama u korist ~oveka ~inimo dobro za
~ove~anstvo, ignori{u}i neke od pre nas postoje}ih zakonitosti
prirode. Priroda }e uvek biti za korak ispred nas. Da nije ta-
ko, mi bismo bili weni stvaraoci, a ne integralni deo we. 

Dragana MARKOVI]
Snimio Nemawa PAN^I]
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